



الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الآداب والعلوم الإنسانية

قسم اللغة العربية وآدابها

الأصول النحويّة والصرفيّة في "معاني القرآن" لأبي إسحاق الزجاج (ت 311هـ)، وآراؤه اللغويّة فيه

أطروحة مُقدّمة لنيلِ درجة الدكتوراه في الدِّراسات اللُّغويّة

إعداد
فاطمة غليون

إشراف
أ. د. محمّد موعّد

2024م

المُلخَص

تناول البحث الأصول النحويّة والصرفيّة في "معاني القرآن" لأبي إسحاق الرّجّاج، وآراؤه اللّغويّة فيه؛

فجاء على أربعة فصول، يسبقها مقدّمة وتمهيد، وتقفوها خاتمة ونتائج.

تحدّثت في المقدّمة عن مسوّغات البحث ومنهجه وأهدافه، وذكرت في التّمهيد الماحة أحاطت ببعض

الجوانب المتّصلة بشيخنا الرّجّاج وكتابه الفدّ.

ووقّفتُ الفصل الأوّل منها على مصادر الرّجّاج المصرّح بها والمسكوت عنها، وحاولت ما استطعت

الكشف عن المصادر التي متّح منها الرّجل، وبنى عليها كتابه.

واتّجه الفصل الثّاني للحديث عن السّماع عند الرّجّاج؛ فبيّنتُ المقصود منه، وعرضت لموارده، التي

تتمثّل بالقرآن الكريم وقراءاته، والحديث النّبويّ الشّريف، وكلام العرب. وأبرزت موقف الرّجّاج منه، وما اشتمل

عليه حجاجه من أدلّة وبراهين مُستندة إلى ما بناه أسلافه من النّحاة بطريق السّماع.

ورصدتُ الفصل الثّالث الاستدلال الدّهنيّ وأدلّته عند الرّجّاج؛ وذلك من أربعة جوانب:

1. الأصول العامّة التي تلمّسها عند أسلافه من النّحاة، واستظهرها في بناء القاعدة.
2. ما اتّسع فيه في باب القياس التّفسيّريّ الذي مداره على الاجتهاد في ربط الظواهر المبنية على فكرة الأصل والفرع وما يتّصل بها.
3. ما انتزعه من علل هذا العلم الذي جاء مُتمّمًا للقاعدة وشاهدًا على صحّتها.
4. الإجماع

ثمّ عقدتُ الفصل الرّابع لتتبّع آراء الرّجّاج اللّغويّة؛ إذ برزت شخصيّة الرّجّاج واضحة في مجال اللّغة،

فحيثما وليّت وجهك في كتابه فنمّ جهود لغويّة جبارة له.

وطويت البحث بخاتمة، سجّلتُ فيها أبرز النّتائج التي تمخّضت عنه.

الكلمات المفتاحيّة: الرّجّاج، المصادر، الأصول، السّماع، الاستدلال الدّهنيّ، القياس، العلل، الآراء اللّغويّة.

Syrian Arab Republic

Damascus University

Faculty of Arts and Humanities

Department of Arabic Language and Literature



**The grammatical and morphological principles
in “Meanings of the Qur’an” by Abu Ishaq Al-Zajjaj
(d. 311 AH), and his linguistic views on it**

A Dissertation Submitted to obtaining doctorate degree in Arabic
literature

**Prepared by:
Fatema Ghalyoun**

**Supervised by:
Prof. Mohamad Mowed**

2024 AD

Abstract

The research dealt with the grammatical and morphological principles in “The Meanings of the Qur’an” by Abu Ishaq Al-Zajjaj, and his linguistic views on it. It consists of four chapters, preceded by an introduction and preface, and followed by a conclusion and conclusions.

In the introduction, I talked about the justifications for the research, its methodology, and its objectives, and I mentioned in the introduction a hint that covered some aspects related to our Sheikh Al-Zajjaj and his inimitable book.

The first chapter focused on Al-Zajjaj’s stated and silent sources, and I tried as much as I could to uncover the sources from which the man extracted and based his book.

The second chapter focused on talking about hearing through the al-Zajjaj’s look. I explained what is meant by it, and presented its resources, which are represented by the Holy Qur’an and its readings, the noble Prophet’s Hadith, and the words of the Arabs. It highlighted Al-Zajjaj’s position on it, and the evidence and evidence included in his pilgrims based on what his predecessors, grammarians, built by means of hearing.

The third chapter monitored mental reasoning and its evidence according to al-Zajjaj. This has four aspects:

1. The general principles that he learned from his grammarian predecessors, and he memorized them in building the rule.
2. What is expanded upon in the chapter on interpretive analogy, which revolves around diligence in linking phenomena based on the idea of origin and branch and what is related to them.
3. What he extracted from the reasons for this science, which came to complement the rule and bear witness to its validity.
4. Consensus

Then I conducted the fourth chapter to trace Al-Zajjaj’s linguistic opinions. Al-Zajjaj’s personality became clear in the field of language. Wherever you turn in his book, there are tremendous linguistic efforts by him.

I concluded the research with a conclusion, in which I recorded the most prominent results that emerged from it.

Keywords: al-Zajjaj, sources, origins, listening, mental inference, analogy, reasons, linguistic opinions.